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un festival de teatru 
O tragere de concluzii 

A fi festival-goer (adică ,"plimbăreţ" pe la festivalurile de 
teatru) este ca şi cum ai fi degustător, iar munca de orga
nizator seamănă cu sarcina unui bucătar-şef. Nu ştiu la ce 
peisaj se uită directorul din fotoliul său. Din unghiul invi
tatului se văd însă nu doar "bucatele", ci şi cât de mult şi 
cum s-a depus efort pentru ele: structura, acurateţea şi 
transparenţa strategiei, inventivitatea şi profesionalismul 
managerului, calităţile lui de şef şi cele de amfitrion (vezi 
ospital itatea recunoscută a lui Emil Boroghină, directorul 
T. N. Craiova şi al Festivalului ,,Shakespeare"), tonul care 
face muzica etc. Pe de o parte, condiţia invitatului la fes
tiva lurile de teatru este una voyeur-istă: e mai plăcut, mai 
plin de surprize şi mai. .. comod (uneori chiar şi mai peni
bil) să fii musafir decât gazdă. Pe de altă parte, a observa 
înseamnă a te obiectiva: e nevoie, din nefericire, de un 
singur fir de păr în ciorbă ca să afli cât de bine s-a legat la 
cap stăpânul casei. 
Ancheta noastră s-a născut din pura curiozitate a unor 
hoinari pe la festivalurile de teatru de a descoperi cât de 
lung este drumul "de la mână pân' la gură", adică de la 
cum sunt concepute la cum sunt percepute astfel de 
manifestări. Cât de fondate sunt bucuriile şi indignările 
"plimbăreţului" şi cât de tolerabile sunt l imitele organiza-

torice. De aceea, am solicitat părerile unor directori de 
festivaluri (dintre cele mai cunoscute şi mai pline de 
interes), alături de cele ale unora dintre invitatii lor din 
rândul presei. Ambele categorii de "anchetaţi" ne-au con
firmat că atunci când există neregul i, vina pentru ele 
aparţine aceleiaşi stări şubrede a sănătăţii teatrului româ
nesc, care decurge (şi) din feluritele boli ale economiei. 
Nu ajung (atunci când există) id�ile, ambiţiile, şi nici cura
jul haiducesc al organizatorilor. In mare parte din cazuri, 
"profi lul" (a se înţelege: adecvarea la temă) al unui festival 
este influenţat tot de sărăcia ofertei teatrale, care e o con
secinţă a sărăciei generale. Aşa se întâmplă că se adună, 
sub o singură umbrelă, producţii ce nu intră întotdeauna 
în regulament. Astfel, în situaţia în care o atare "mani
festare" are toate scuzele pentru neîmpliniri şi compro
misuri, s-a născut formula "Bine că s-a tinut". Nu e cumva 
un alt fel de a spune "Boală lungă, moarte sigură"? Sau, 
poate, e o formă de rezistenţă? La urma urmei, cui 
foloseşte un festival de teatru? După cum rezultă din 
majoritatea răspunsuri lor, în orice caz, publicului. 

M.H. 
P.S. Ancheta va continua şi în numărul următor. 

1. Dacă este un festival preluat de dumneavoastră, ce 
tradiţie continuă sau ce aţi dorit să schimbaţi şi de ce? 
Dacă este inventat, ce vreţi să spuneţi cu el? 

" FĂCĂTOR I
" 

Corneliu-Dan Borcia, 
director, şi 

2. După ce criterii Sl!nt selectate spectacolele şi de 
către cine? De ce aţi ales această formă de selecţie? 
3. Vi se pare normal ca acelaşi spectacol să fie prezent 
în mai multe festivaluri? 
4. De ce credeţi că e mai bine să fie competi
tiv/necompetitiv? 
5. Care este publicul-ţintă şi în ce măsură credeţi că fes
tivalul dumneavoastră îi stimulează interesul? 
6. Care sunt sursele de finanţare? 

Victor Scoradeţ, 
director artistic al 
Festivalului de Teatru, 
Piatra Neamţ 
1. Înfiinţat în 1 992, ca urmaş al unui 
fost festival naţional, şi transformat, 
tot atunci, în festival internaţional, el 
a fost preluat de actuala echipă în 
1 995. 
Principala problemă pe care am 
încercat să o rezolvăm din 1 995 
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încoace a fost definirea unei iden
tităţi precise într-un peisaj festivalier 
intern foarte aglomerat şi destul de 
inform. În stabil irea acestei identităţi, 
un criteriu esenţial 1-a constituit 
tradiţia foarte specia lă a scenei 
nemţene, o tradiţie a inventivităţii şi 
căutării, a riscului  estetic şi noncon
formismului, aşadar, a unei atitudini 
foarte moderne, foarte productive în 
orice institutie care doreste sincer să 
producă un' teatru viu, un teatru al 
zilelor noastre, pentru spectatorii d in 
zilele noastre. 
Ceala ltă coordonată definitorie a 
pornit de la necesitatea reală a unui 
dialog efectiv, sistematic între culturi. 
Ea s-a materializat în secţiunea Focus, 
o secţiune unică în contextul festiva
lier european şi care îşi propune să 
prezinte, la fiecare ediţie, un anumit 
spaţiu teatral - atât prin spectacole 
din acel spaţiu, cât şi, mai cu seamă, 
prin producţii din alte spaţii cultu
rale, cu piese, teme, motive specifice 
spaţiului focal izat. De exemplu, la 
ediţia cu focus românesc au putut fi 
văzute spectacole din Ungaria sau 
Japonia cu piese româneşti, în încer
carea de a surprinde dialogul dintre 
cultura focal izată şi cea maghiară, 
respectiv japoneză. 
2. Selecţia este operată de către 
d i rectorul .artistic, în consens cu 
directorul festivalului, criteri i le fiind 
aceleasi cu cele ce definesc identita
tea fest ivalului şi care au fost schiţate 
la primul punct: originalitate, inven
tivitate, sfidarea convenţiilor, curajul 
căutări i . Lor l i  se adaugă, pentru 
secţiunea Focus, cele legate de spa
ţiul teatral ales pentru fiecare ediţie 
în parte. Această formă de selecţie 
face posibilă asumarea clară a unui 
sistem de valori şi de criterii în con-
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formitate cu identitatea festivalu lu i .  
3. Fireşte. Căci principalul beneficiar 
a l  unui festival este publ icul d in  
oraşul ce organizează festivalul, aşa
dar contribuabili i din ai căror bani  se 
face festivalul şi care trebuie să aibă, 
astfel, posibilitatea de a vedea spec
tacolele cele mai importante pe care 
acel festival şi le poate permite. Iar 
numărul producţi i lor importante 
nefi ind foarte mare, cel puţin pe plan 
intern, este inevitabil şi normal ca 
acestea să fie invitate la festivaluri 
diferite, fiecare festival având, evi
dent, publicul său. 
Cât despre criticii care ar avea ocazia 
să fie invitati la toate festiva luri le de 
la noi, prezenţa unor spectacole pe 
care le-au mai văzut are două avanta
je posibile: în cazul în care specta
colul respectiv le-a prilejuit o emoţie 
intensă, au sansa de a o retrăi; în caz 
contrar, au 'două ore l ibere, situaţie 
relaxantă atunci când festivalul are 
un program foarte pl in! Şi dacă locul 
cu pricina se mai d istinge şi prin 
obiective turistice sau cu lturale 
importante, nu vedem nici un motiv 
de indispoziţie ... 
4. Caracterul competitiv obligă. Căci 
premiul acordat de un festival (sau 
premi i le, cel mult două, căci un 
număr ma i  mare de premii creează 
confuzie şi diluează!) are şanse să se 
impună într-un context teatral inter
naţional numai direct proporţional 
cu forţa, cu nivelul valoric a l  festiva
lu lui însuşi. Altminteri, aşa-zisa com
petiţie nu oferă decât prilejul unor 
satisfacţii mărunte, precum mate
rial izarea unor mici orgol i i  locale, 
mu lţumirea unu i  număr cât mai 
mare de participanţi minori etc. Prin 
urmare, pare de dorit ca un festival 
cu posibilităţi reduse să se abţină de 

la acordarea unor premii oricum l ip
site de semnificaţie. 
5. Pe de o parte, publicul obişnuit a l  
Teatrului Tineretului, aşadar un pu
blic pretenţios şi competent; pe de 
altă parte, spectatorii "de festival", 
asadar oamenii atrasi de evenimen
t�! cultural internaţional şi pe care 
eventuala reuşită a festiva lu lu i  îi 
poate transforma în spectatori con
stanti ai teatrului nostru. 
Cât despre interes, credem că acesta 
creşte de la an la an, judecând după 
curba ascendentă a audienţei, în 
ciuda curbei descendente a nivelului 
de trai, care impune o drămuire cât 
mai riguroasă a veniturilor. 
6. Consi l iu l Judeţean Neamţ, Ministe
rul Culturi i, Departamentul pentru 
Relaţii cu Români i de peste Hotare, 
Consi l iu l Local Piatra Neamţ, UNITER, 
RI F IL s.a. Săvineşti (sponsor princi
pal). 

Mircea Cornişteanu, 
director al F�stivalului 
de Dramaturgie 
Contemporană, Braşov 

1. Este preluat de către mine. Am 
fost invitat acum patru ani să fiu 
d irectorul festivalu lu i  (după care am 
devenit si d i rectorul Teatrulu i  "Sică 
Alexandrescu"). În această cal itate, 
i-am schimbat denumirea din Festi
valu l  de Teatru Contemporan (o sin
tagmă care mi se părea prea cuprin
zătoare, permiţând includerea ori
căror titluri de piese) în Festiva lu l  de 
Dramaturgie Contemporană, mai 
restrictiv şi mai aproape de intenţia 
organizatorilor, aceea de a încuraja 
şi de a pune în valoare creaţia dra
maturgică a u ltimelor decenii, prin 
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spectacole de cal itate. În 1 998 şi 
1 999 nu am putut organiza festiva
lu l  din cauză că nu am obţinut fon
duri le necesare, dar  în acest an 
avem promisiun i  ferme, aşa că în 
luna decembrie sperăm că va avea 
loc cea de-a XIV-a editie. 
2. Am hotărît ca sele(ţionerul să fiu 
eu, pentru ca întreaga răspundere, în 
cazul unui eşec, sau laudele, pen.tru o 
posibilă reuşită, să fie ale mele. lntâl
nim suficiente cazuri în care repro
şurile se adresează nu se ştie cui sau, 
de-a valma, organizatorilor, selecţio
nerilor, situaţiei generale a teatrului 
românesc, încât am hotărît ca toate 
oalele să se spargă numai în capul 
meu, atât în calitate de selecţioner, cât 
şi în cea de director al festivalului. 
Criteri i le de selecţie sunt, evident, 
subiective; invit spectacole pe care le 
consider valoroase şi care .să se 
încadreze în tematica festivalului. Intr-un 
cuvânt, invit ceea ce îmi place mie. 
3, Cred că da, doar pentru că un 
spectacol foarte bun e normal să fie 
văzut în cât mai mu lte locuri. 
4. Cred că e mai bine să fie competi
tiv. Pentru că aceasta stimulează 
creatia. Cu riscul de a exista si decizii 
injuste. De altfel, în toate competiţii le 
există şi asemenea posibilităţi. 
5. Publicu l-ţintă îl reprezintă toţi 
spectatorii braşoveni, care, de obicei, 
dau năvală la spectacolele festivalu
lui .  
6. Cred că cele obişnuite. Consi l iu l  
Loca l Braşov, ven ituri le proprii ş i  
eventual i i  sponsori. 

Alice Georgescu, 
director al Festivalului 
Naţional de Teatru 

1. E greu de spus ce tradiţie continuă 
Festivalu l  Naţional de Teatru; singura 
mea temere e să nu o continue pe 
cea a Festivalu lu i  Naţional "Cântarea 
României", cu care, oricum, are în 
comun prima parte a denumirii . . .  De 
ce este greu de identificat o tradiţie? 
Pentru că, de la prima sa ediţie, festi
valu l  s-a schimbat în fiecare an, în 
funcţie de ideile organizatorilor, ale 
selecţionerilor, ale colaboratori lor şi 
ale altor "oameni de bine", care, la 
început, au fost în fiecare an alţii. Nici 
măcar directoratul de trei _ani (un 
prim pas spre normalitate) a l  Cristinei 
Dumitrescu - care, de altfel, a trebuit 
să lupte împotriva a felurite obsta
cole precum birocraţia, impostura, 
incorectitudinea, reaua-voinţă ş.a.m.d. 
- nu a izbutit să dea "manifestării" un 
contur l impede. în ceea ce mă 
priveşte, anul trecut am preluat festi
valu l  "din mers", în urma incredibilei 
dispariţii a Cristinei; anul  acesta am 
fost contactată de conducerea 
Ministerului Cu lturii (principalu l  or-

ganizator) abia la mijlocul luni i  mai, 
adică nepermis de târziu. În aceste 
condiţii, chiar să vreau, nu ştiu dacă 
aş mai pute� schimba ceva. Şi de 
vrut, aş vrea. In primul rând: acest fes
tival trebuie să devină o institutie! 
Câtă vreme el nu va fi aşa ceva, direc
torul va rămâne un soi de marionetă 
care, în loc să conducă efectiv, tre
buie să se roage de (şi, când îl lasă 
nervii, să se mai şi răţoiască la) per
soane pe care nu el le-a adus în 
echipă, pe care nu poate să le tragă la 
răspundere dacă greşesc şi nici să le 
plătească mai bine dacă merită acest 
lucru. Nu mai spun că nu poate avea 
nici un fel de control asupra fon
durilor şi a felu lu i  în care sunt cheltu
ite ele. Aş mai schimba, apoi, denu
mi rea festiva lu lu i ,  fi indcă pe cea 
actuală o socotesc pompoasă şi, 
totodată, neclară. Nu as reveni  însă 
nici la vechiul "I .L. Caragiale", în ciuda 
s impatiei tota le pe care i-o port 
"onorabilului", pentru că mi se pare o 
idee romanţios-desuetă şi inadec
vată obiectului :  gândiţi-vă cum ar 
suna Festivalu l  National "Branislav 
Nuşici" la  Belgrad sau Festiva lu l  
Naţional "Madach lmre" la Buda
pesta! Nu v-ar sugera că acel festival 
se ocupă exclusiv de creaţia autoru
lui respectiv? (Ca să nu mai zic de un 
festival "Moliere" în Franta, sau unul  
"Shakespeare" în Anglia , sau unu l  
"Gogol" în Rusia.) l-aş zice, poate, prin 
ana logie cu omologu l  parizian, 
Festivalu l  de Toamnă sau i-as căuta 
un nume care să cuprindă o referire 
la oraşul Bucureşti (deşi nu e deloc 
uşor să compui denumiri decente 
pornind de la numele frumoasei 
noastre capitale . .. ) . În fine, aş încerca 
să-i delimitez niste sectiuni (nu în 
chip foarte rigid,

· 
totuşi); dintre care 

unele - Companii independente, spre 
exemplu - ar fi dotate cu un premiu al 
cărui prestigiu să-i dea laureatului 

posibil itatea, să zicem, de a-şi atrage 
mai uşor sponsori, contracte etc. Şi ar  
mai  f i  destule de schimbat . .. 
2. Spectacolele sunt selectate de 
către mine, pe criteriul - fireşte! - gus
tului meu în materie de teatru; ştiu că 
ar suna mult mai bine să răspund "pe 
criteriu l  valorii", dar tare aş vrea să-mi 
spună cineva ce înseamnă exact 
acest lucru în materie de spectacole. 
Evident, încerc să aleg reprezentaţii 
care să placă şi unui număr cât mai 
mare de oameni, dar, dacă acest 
lucru nu se întâmplă . . .  îmi asum 
riscul . Nu eu am născocit această 
modalitate de selecţie, dar am accep
tat-o ca pe una posibilă, chiar dacă 
destul de obositoare pentru mine. 
3. În cazul Festivalului Naţional, este 
mai mult decât normal, este aproape 
obligatoriu. 
4. Cred că acest festival, nefi ind te
matic (precum, de exemplu, Festi
va lu l  de Teatru Scurt ori Festivalu l  de 
comedie), trebuie să rămână festival, 
si nu să devină concurs. Cu toate 
acestea, admit - şi chiar sugerez - exis
tenţa unor secţiuni dotate cu premii 
(vezi răspunsul de la punctul1 ). 
5. Publ icu l-ţintă ar fi, în variantă 
ideală, întreaga populaţie a Bucu
reştiu lu i  - sau măcar acea parte din 
ea care mai merge, din când în când, 
la teatru; nu ţin să am ca spectatori la 
festivalu l  "meu" doar tineri sau doar 
bătrâni, doar muncitori sau doar in
telectuali. Îi am în vedere, însă, şi pe 
criticii de teatru - din toată ţara, nu 
numai din Bucureşti - care joacă un 
rol esenţial în "popularizarea" festiva
lu lui  şi a spectacolelor participante. 
6. Ministerul Culturii şi (mai modest) 
UN ITER. Când festivalu l  va deveni o 
instituţie, el va putea, desigur, să 
atragă şi subvenţii d in alte surse 
(sponsori, organizaţii non-guverna
mentale româneşti şi chiar europene 
etc.). Personal, continuu să sper. 
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Radu Macrinici, 
director al Festivalului 
Internaţional de Teatru 
"Atelier", Sfântu 
Gheorghe 
1. Festivalu l  Internaţional de Teatru 

"Atelier" de la Sfântu Gheorghe a 
urmărit încă de la prima sa ediţie 
( 1 992) să creeze un cadru institu
ţionalizat pentru afirmarea formelor 
noi de expresie teatrală, să provoace 
apariţia acestor forme inovatoare şi 
în teatrele de repertoriu, să stimuleze 
spiritul de avangardă aflat în hiber
nare în ultimele decenii şi să reîn
noade, astfel, o tradiţie pe care 
teatrul românesc a abandonat-o, si l it 
de contextul politic nefavorabil până 
în 1 990, să creeze o rampă de lansare 
pentru tineri i a rtişti int�resaţi de 
experienţele novatoare, să ofere 
companii lor particulare posibil itatea 
de a-şi prezenta producţii le axate în 
principal pe înnoirea l imbajulu i  tea
tral, pe căutarea unor spaţii neca
non ice de reprezentare a textelor 
dramatice si nu numai. Ca să rezum, 
am dorit sd dau Cenuşăresei şansa de 
a încerca pantoful Prinţului. 
Aceste scopuri au fost atinse de-a 
lungu l  celor opt ediţi i doar atunci 
când montăr i le selectate au servit 
programul  teoretic a l  festiva lu lu i .  
Din păcate, nu întotdeauna gri la 
de acasă s-a potrivit cu cea d in  târ-
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gu l  de producţi i propuse de teatre. 
2. Teatru-dans, teatru instrumental, 
teatru de gest, teatru poetic, meta
teatru, teatru în spaţii neconvenţio
nale etc. Acestea sunt formele de 
expresie teatrală pe care mi le-am 
dorit prezente încă de la început în 
festival, iar selecţia pe care o fac în 
cal itate de iniţiator ş i d i rector al 

"Atelier"-ului a urmărit cu obstinaţie 
prezenţa acestora într-o proporţie 
cât mai mare, la fiecare ediţie. 
Apoximativ 80%, tematica şi scopul 
festivalu lui  sunt acoperite la fiecare 
ediţie. Dacă oferta internă ar fi mai 
bogată şi dacă aş avea bani să invit 
mai multe spectacole din afara ţării, 
cred că procentu l  s-ar apropia de 
sută la sută. 
3. Festivalu l  "Atelier" e recunoscut ca 
fiind unul dintre puţinele festivalu ri 
din ţară care prezintă publicului şi 
criticii de special itate noutăţi, pre
miere absolute, spectacole mai puţin 
cunoscute sau create special pentru 
acest festival .  Dacă se mai întâmplă 
ca un spectacol care a circulat şi pe la 
alte festivaluri să ajungă şi la Sfântu 
Gheorghe, cu-atât mai bine teatrului 
românesc şi lui cu-atât mai bine. 
4. Prima ediţie a Festivalului'"Atelier" 
nu a fost una cu premii. După părerea 
mea, asemenea gen de festival-labo
rator trebuia să rămână "curat" din 
acest punct de vedere. Am ajuns la 
un compromis, pentru că teatrele 
participante îşi doreau foarte mult 

competiţia: acum există premii, dar 
cuantumul lor este extrem de mic, 
aproape simbolic. 
S. l ntenţia mea a fost să atrag la acest 
festival publ icul tânăr (român şi 
maghiar) din Sfântu Gheorghe. După 
opt ediţii, cred că am reuşit chiar mai 
mult. Deşi e vorba despre un festival 
de teatru neconvenţional din toate 
punctele de vedere, nimeni nu mi s-a 
plâns încă de migrene, g reţuri, 
vărsături sau de tulburări de compor
tament. Pentru cei care iubesc teatrul 
alternativ, acest festival este o sursă 
de inepuizabile satisfacţi i  spirituale. 
Pentru ceila lti, bănu iesc că e un  
coşmar. Cum

' 
nu sunt gestionarul 

viselor urîte din teatrul românesc, 
prefer să-i invit în primul rând pe cei 
din prima categorie. Nu vreau să stric 
somnul nimănui. Asta nu înseamnă, 
desigur, că anumiţi neinvitaţi aparţin 
celei de-a doua categorii. Pur şi sim
plu, n-a fost să fie încă. 
6. În primul rând, Ministerul Culturii. 
Apoi Primăria mun icipiu lu i  Sfântu 
Gheorghe şi câţiva sponsori gene
roşi. 
Festivalul "Atelier" are, însă, multe 
l ipsuri. în primul rând, nu e susţinut 
corespunzător de autorităţile locale. 
E unul din puţinele puncte în care 
maghiarii şi românii au ajuns la un 
consens, răspunzând prin indiferenţă 
la apelurile noastre. Un alt handicap 
este că festivalu l  e patronat de un 
teatru sărac (în accepţia românească 
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şi nu poloneză a termenului), incapa
bil să-I susţină logistic aşa cum ar 
merita. 
Restul de l ipsuri îmi aparţin: ca om de 
teatru, ca şi cetăţean al Republicii 
România, ca om pur şi simplu. 

Interviu cu 
Nicolae Scarlat, 
fost director al 
Festivalului de Teatru,  
Piatra Neamţ, 
fost director executiv 
al Festivalului Naţional 
de Teatru 

La ora aceasta nu pot vorbi despre 
Festiva lu l  National de Teatru decât 
la t impul trecut, pentru că - pe fi
liera birocratică: Min isterul Culturi i , 
Pr imăria mun ic ip iu lu i  Bucureşti 
(prin Direcţia Cultură şi Culte) - am 
primit câteva rânduri graţioase din 
partea domnulu i  Vladimir Popescu
Deveselu, d i rectoru l Direcţiei Insti
tuţ i i lor de Spectacol, pr in i nter
mediu l  cărora am fost anuntat că, 
începând cu acest an, festivalul va fi 
organ izat de către Min i steru l  
Culturi i  şi UN ITER. Încă de anu l  tre
cut, UN ITER-ul a avut o tentativă de 
a prelua partea logistică, dar s-a 
opus primăria, mai a les că există, în 
cadrul ei, o structură a cărei men ire 
este chiar logistica. Au mai existat 
frecuşuri ,  nu vreau să intru în 
detal i i .  Oricum, anu l  trecut ne-am 
trezit în situaţia de a organ iza festi
va lu l  în trei săptămân i .  Motivu l  
principal pentru această întârziere 
nepermisă a fost faptu l  că minis
terul nu avea bani. S igur că această 
grabă nebună a dus  la unele 
derogări de la regu lament . . .  

Într-un asemenea context, aţi �ai 
fi acceptat să colaboraţi la organi
zarea următoarelor ediţii? 
Da. Ne-am şi pregătit în acest sens, 
dar ne-am trezit scosi din cursă. M i  
se  pare cel puţin bizar, pentru că 
acest festival a fost de la început 
organizat de către Ministerul Cul
turi i ,  Primăria Capita lei ş i  UN ITER. 

Festivalu l  Naţional a fost, la înce
put, competitiv. Mai de curând, 
însă, s-a renunţat la premii. .. 
Da, si nu stiu exact cum e mai bine. 
Sunt partizani şi pentru o formulă, şi 
pentru cea la ltă. De a ltfe l, s impla 
nominal izare a unu i  spectacol pen
tru a fi prezent într-un festival de 
asemenea anvergură reprezintă un 
fel de premiu. în general, premii le 
apar acolo unde, în spatele lor, se 
află o adevărată industrie, ş i  mă 
gândesc la Premii le Oscar, la Festi-

valu l  de la Cannes. Acolo, jocul de 
interese este mult mai mare. 

Pe de altă parte, în România u lti
milor ani, selecţia, la mai toate fes
tivalurile, nu doar la cel Naţional, 
este făcută de către un s ingur  
om . . .  
Este firesc. . .  

Da, dar  totu l stă sub semnul  
subiectivităţi i  unui  s ingur om ... 
Dacă festivalu l  ar  fi competitiv, 
s-ar da posibi l itatea unor ierar
hizări. 
Niciodată nu  poţi mulţumi pe toată 
l umea. E adevărat că înainte de 
1 989 existenţa premi i lor  era de 
înţeles, de vreme ce mai toţi artiştii 
l ucrau pentru g lorie. Acum se 
l ucrează mai mu lt pentru bani .  
Sigur, e discutabil dacă e bine sau 
rău.  

Care · este publ icu l-ţintă a l  unui  
festiva l de  anverg ura celui  Na
ţional? 
De regulă ,  un  festiva l naţional 
interesează mai a les special işti i .  Dar 
ideal ar  fi ca el să intereseze mai 
ales publ icul larg. În cele trei ediţii 
de care ne-am ocupat, am încercat 
să oferim un număr cât mai mare de 
reprezentaţii pentru fiecare specta
col d in  provincie. F i indcă, fără 
d iscuţie, există u n  publ ic  bucu
reştean dornic de a percepe între
gu l  fenomen teatral al ţăr i i .  D in 
păcate, festivalu l  nu  poate acoperi 
această cerintă. Stim ce bătă l ie a 
fost pentru bi lete, cum ştim ce 
bătălie s-a dat şi pentru invitaţii . Pe 
de altă parte, una este ca specta
colu l  să se joace la Sala Mare a T.N.B. 
ş i  a lta, la Teatru l  Mic. Nu mai vor
besc de producţi i le de studio. Prin 
urmare, dacă deocamdată publ icul
ţintă al Festiva lu lu i  Naţional îl con
stituie specia l işt i i ,  ideea ar fi ca, 
măcar în anii care vin, publicu l-ţintă 
să devină cel a l iubitori lor de teatru. 
însă asta ar trebui să fie valabil pen
tru toate festiva l u ri le, pentru că 
vreau să vă spun că şi atunci când 
mă ocupam de organ izarea celui de 
la Piatra Neamţ l ucruri le erau simi
lare. 

Referindu-ne la festiva lu l  de la 
Piatra Neamţ, despre care tocmai 
aţi pomenit, ştiu că acolo aţi 
reînnodat o tradiţie. De ce aţi 
socotit că existenţa lui  e necesară 
şi după 1989? 
Pentru că, înainte de 1 989, teatrul 
nemţean ajunsese să fie un privile
giat . . Se aduna acolo "crema" 
fiecărei promoţi i .  Nu era greu să faci 
teatru de cal itate în asemenea 
condiţi i .  După 1 990 trupa se 
destrămase. (Numai Andrei Şerban 

îşi completase colectivul la T.N.B. cu 
jumătate d in  actorii nemţeni ! )  
întrebarea care s-a pus în asemenea 
conditii era: "Si acum, ce facem?" 
Reluarea festiva lu lu i  devenea vitală, 
atât pentru teatru, cât ş i pentru 
oraş. Am d iversificat genurile, am 
încercat să-I facem internaţional . . .  
Se pare că n-a fost rea iniţiativa 
noastră, de vreme ce continuă să 
a ibă loc si astăzi. Continuă să fie 
interesant. Continuă să fie un eveni
ment important. 

Care erau criterii le de selecţie? 
Pentru că existau puţin i  ban i, 
selecţia nu putea fi făcută ca la ma
r i le festiva lur i  a le  l um i i .  Nu ne 
puteam permite să col indăm lumea 
pentru a descoperi spectacole inte
resante, nu ne puteam permite să 
i nvităm colective numeroase. Fă
ceam, însă, ca trupele invitate să nu 
joace doar la Piatra Neamţ, ci şi în 
a l te oraşe importante ale ţăr i i .  
Revenind la selecţie, vă imaginaţi că 
nu ne puteam baza decât pe video
casete, pe informaţii cu lese de la 
special iştii care mai apucau să plece 
prin ţară. 

Aţi avut şi surpriza de a aduce 
spectacole slabe? 
Din păcate, este inevitabi l .  Mai ales 
în asemenea condiţi i . Referindu-mă 
acum la Festiva lu l  Naţional, aş vrea 
să mai adaug că unu l  dintre obiec
tivele sale ar fi trebuit să fie adu
cerea unor cronicari străini ,  a unor 
d irectori de burse sau de festiva luri .  
Nu  se putea întâmpla asta d in cauza 
întârzierii nepermise a fonduri lor 
pentru organizarea manifestări i . Un 
festival serios are nevoie măcar de 
nouă lun i  de pregătire, nu  se poate 
face în câteva săptămâni. Gândiţi-vă, 
suntem la sfârşit de iu lie, probabil 
că selecţia spectacole lor este în 
mare parte făcută de către doamna 
Al ice Georgescu, dar sunt sigur că 
nimeni nu  are încă certitudinea că 
festiva lu l  va putea avea loc şi la ce 
dată. 

Aveţi regrete că v-aţi desprins de 
aceste festivaluri? 
De la Piat.ra Neamţ am plecat exact 
în momentu l în care am simţit că 
lucruri le merg tot mai greu, mai a les 
în privinţa teatru lu i .  Urmau alege
rile, care aduceau după ele schim
bări importante. Aşa că, părăsind de 
bunăvoie atât teatrul cât şi festiva
lu l, nu văd de ce aş avea regrete. Cel 
mult, mă nedumereşte faptul că nu 
m-a mai chemat nimeni de atunci 
n iciodată la acel festival. Altfel, ce 
regrete să am? Voi deveni un fericit 
spectator a l  Festiva lu lu i  National. 
Atâta tot. Îmi pare rău că nu am 
regrete. Nu-mi plac. 
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1 .  Consideraţi că scopul şi tematica festivalurilor româneşti 
actuale sunt acoperite întotdeauna de realitate (prin specta
colele prezente)? 
2. Credeţi că e mai bine ca un festival să fie competitiv sau 
necompetitiv? 
3. Vi se pare normal ca un spectacol să fie prezent în mai multe 
festiva 1 uri? 
4. Aveţi probleme în legătură cu păstrarea obiectivităţii în scris, 
în cazul în care, invitat fiind la un festival, vă bucuraţi, pe lângă 
înlesnirile materiale, şi de prietenia gazdelor? Cum procedaţi? 
5. Cum ar putea fi îmbunătăţite festival urile la care aţi asistat? 

"V ĂZĂTO R I "  
Florica lchim 
1. Nu întotdeauna, dar în cele mai 
multe dintrE! cazuri. 
2. Competitiv. 
3. Bineînţeles. Dacă spectacolul  este 
bun, de ce nu s-ar bucura de el pu
blicul din mai multe localităti? 
4. Fiind căsătorită cu un actor, având 
prieteni  apropiaţi între interpreţi, 
regizori, scenografi, dramaturgi, 
problema obiectivităţii am rezolvat-o 
definitiv şi necl intit de la începuturile 
profesiunii . Cu orice risc. 
5. Fiecare dintre festivaluri a avut 
h ibele lu i .  Pentru ca să răspund 
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corect, ar fi necesară o analiză atentă 
şi o tratare nuanţată, ceea ce nu este 
cazul aici. În plus, în stagiunea ce a 
trecut nu am participat la îndeajuns 
de multe festivaluri ca să pot face 
comparaţii şi delimitări, iar de dat cu 
părerea, în general, nu obişnuiesc. 

Doru Mareş 
1. Dacă festivalu l  teatral românesc de 
după 1 990 este un substitut fericit al 
turneului teatral, atunci pariul său 
este integral acoperit, indiferent de 
valoarea spectacolelor prezentate. 
Dacă, însă, festivalu l  are un pariu 
bine determinat prin regulament; 
atunci scopul său e de mu lte ori ratat, 
dacă nu disimulat în spatele unei 

ambiguităţi bune ca pavăză pentru 
organizatori. Din punctul de vedere 
al publicului, personal itatea festiva
lu lu i, decu rgând d in  regulament, 
devine interesantă pe măsura matu
rizării even imentului . Pentru geo
grafia României teatrale, relevante 
sunt doar festivaluri le cu personali
tate distinctă şi bine acoperită axio
logic, cum sunt cele de la Piatra 
Neamţ, Sfântu Gheorghe sau Gala 
Tânăru lu i  Actor, mutată acum la 
Mangal ia. E trist că, deocamdată, 
etalonul festivalier negativ rămâne 
Festiva lu l  Naţional de Teatru d in  
Bucureşti, fost "I.L. Caragiale", tocmai 
prin l ipsa personalităţii şi a perspec
tivei. 
2. Starea de normal itate este festiva
lu l  necompetitiv. Pe de altă parte, 
oricât ai participa afectiv la un meci 
de fotbal amical, el comportă o doză 
de pl ictis, în comparaţie cu meciurile 
din diferitele cupe. Încărcarea emo
ţională impusă de o competiţie 
rămâne nu doar un factor de piaţă, 
dar şi de concentrare sporită a actan
ţilor. Şi, apoi, un pic de "scandal" nu 
strică. Indiferent de opţiuni le unui 
juriu, acestea garantează un set de 
discuţii în continuarea unui festival, 
care (pozitive ori negative), nu fac 
decât să îi prelungească respiraţia 
dincolo de căderea ultimei cortine. 
3. Da, în măsura în care se potriveşte 
cu pariu l  festivalu lu i .  Da, oricum, 
până la urmă: contează publicurile 
locale, nu-i aşa? E drept, de ce să le 
obligi, uneori, din meschine raţiuni 
de cul ise, să înghită tot felu l  de 
ratări? . . .  Asta e altă problemă. 
4. Cu asta, nu. Cu ce urmează scrisu- · 
lui, da. De ce nu or fi înţelegând uni i 
că prieteneşte e să î i spui celui cu 
care te vezi că are panta loni i  
descheiaţi, nu să îl laşi să îş i  fluture 
prohabul l iber, pe bulevard? ... 
5. Aveţi destul spaţiu când formulaţi 
o asemenea întrebare? Mini-index: 
cal itatea spectacolelor, adecvarea 
jurii lor la cerinţele regulamentelor, 
nuclee special izate de relaţii cu pu
blicul/presa, cal itatea servici i lor plăti
te/oferite, ştiinţa construcţiei de 
imagine (de obicei, nu există nici 
măcar un fotograf de nunţi, ce să mai 
vorbim de i nformatii detal iate 
despre fiecare trupă), ingeniozitatea 
relaţiilor cu sursele generatoare de 
fonduri, ştiinţa de a fi gazdă (în anti
chitate exista un sfânt cult a l  
ospeţiei!), participarea trupelor
gazdă ( ind ividual izat) la  întregul  
numit festival, abil itatea functională 
de a formula invitatii s.a.m:d.  Nu  
puteţi organ iza un

' 
colocviu pe 

această temă cu directorii de festiva
luri şi oamenii de teatru interesaţi? 
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Cristina Modreanu 

1 .  Real itatea spectacologică a festi
valuri lor teatrale de la noi concordă 
de foarte puţine ori integral cu tema
tica declarată de organizatori (fapt 
supl init, uneori, de secţiunea teore
tică: desigur, acolo unde ea există). 
Lucru de înţeles dacă ne gândim că 
oferta de spectacol a scăzut drastic, 
cal itativ şi numeric, în u ltimele două 
stagiuni. De altfel - pe lângă marile 
greutăţi financiare -, acesta este şi 
motivul pentru care câteva festivaluri 
au dispărut sau şi-au modificat pe 
parcurs structura. Cât despre sco
purile festivalurilor, acestea nu sunt 
întotdeauna foarte clar precizate (cu 
câteva excepţii, dintre care aş aminti, 
pentru că îl cunosc mai bine decât pe 
altele, Festivalu l  de Teatru de la 
Piatra Neamt, ale cărui criterii de 
jurizare au, 

'
în deschiderea l istei, 

"curaju l  de asumare a riscului este
tic"). 
2. Sunt avantaje şi dezavantaje şi 
într-un caz, şi în altul. Cred, totuşi, că, 
tinând cont si de natura festiva lurilor 
(n-or să se acorde premii la Festivalu l  
Naţional de Teatru, de exemplu, a 
cărui selecţie e menită să fie, prin ea 
însăşi, o garanţie a valorii), cele com
petitive sunt mai dinamice, mai ten
sionate - suspansul are şi el farmecul 
lui, nu-i aşa? - şi îi motivează pe par
ticipanţi, răsplătind în mod explicit 
eforturile lor. . 
3. Da, un spectacol trebuie să fie l iber 
să participe la toate festivaluri le la 
care este invitat. Ce nu mi se pare 
normal este ca invitaţiile respective 
să fie făcute pe alte criterii decât va
loarea spectacolu lu i  şi adecvarea lu i  
la  tematica festivalului .  
4. Într-o lume normală, invitatii unui 
festival nu s-ar afla niciodată in pos
tura umil itoare de a datora gazdelor 
cheltuieli le legate de prezenţa lor 

acolo. Cum noi nu trăim într-o lume 
tocmai normală, am învăţat, şi uni i şi 
alţii, gazde şi invitaţi, să ne adaptăm: 
organ izatorii festivalu ri lor ştiu că, 
dacă vor o asistentă numeroasă, o 
mediatizare şi o evaluare a mani
festării, trebuie să asigure prezenţa 
presei şi a criticilor, iar cei din urmă 
ştiu că invitaţia înseamnă că prezenţa 
lor e dorită, fără ca asta să implice 
vreo altă servitute decât reflectarea 
în scris a celor văzute. Cât despre 
prieteni,' mă încăpăţânez să cred că 
singura atitudine corectă faţă de ei 
este sinceritatea, chiar dacă asta 
înseamnă, în cazuri extreme, să-i 
pierzi. 
6. Multe ar fi căile prin care s-ar putea 
ameliora şi forma, şi fon_dul festiva
lurilor de teatru de la noi. In mod nor
mal, ar trebui să existe oameni plătiţi 
ca să dea astfel de sfaturi. Cred, 
totuşi, că o condiţie sine qua non 
pentru îmbunătăţirea acestora ar fi 
cunoaşterea din timp a cuantumului 
bugetar de care dispune teatrul 
organizator, în vederea bunei esti
mări a tuturor datelor proiectului . 
Ceea ce se întâmplă foarte rar, dacă 
nu chiar deloc, în mişcarea teatrală 
românească. De unde, schimbări de 
u ltimă oră, anu lări de spectacole, 
improvizaţii şi jongleri i organ iza
torice demne de o cauză mai bună. 
Din păcate, ne aflăm încă în faza în 
care se pune problema existenţei fes
tiva luri lor de teatru. Va mai dura 
până când acestea îşi vor fixa fiecare 
o personal itate proprie. 

Ion Parhon 
1. Rea l itatea românească este de 
nedescris şi de neacoperit. La fel şi în 
cazul festivaluri lor teatrale, când, 
uneori, aşa-zisa tematică devine o 
simplă etichetă, ignorată de către 
organ izatori şi participanţi, dar 

"benefică" discuţii lor, adeseori inter
minabile pe această temă. 
2. Festivalurile sunt, oricum, compe
titive, căci ispita comparaţiei este 
profund omenească şi greu de în
lăturat. Numai că, prin natura sa, arta 
se opune cuantificărilor brutale şi ie
rarhizărilor păgubitoare prin exces 
de subiectivism, prin faci litate şi infi
delitate. Totodată, în casa Thal iei, 
dezbinată de o dihonie de la care nici 
critica nu face excepţie, concursurile 
cu premii nu fac decât să întreţină 
buruiana scandalu lu i  şi a suspiciuni i. 
Pe de altă parte, însă, premiile au 
rolul lor, stimulativ, şi pot aduce câte 
o mică bucurie în casa celor meri
tuoşi, chiar dacă, în chip paradoxal, 
valoarea lor bănească tinde să devină 
umi l itoare pentru protagon işti şi 
pentru artă în general. Nu văd de ce 
s-ar general iza o metodologie sau 
alta. La festivaluri le de la Arad, Cra
iova, Sibiu nu se acordă premii. La 
cele de la Piatra Neamţ sau Oradea se 
acordă. La Festiva lu l  Naţional de 
Teatru au loc discuţii cu privire la 
acest aspect. Ţine şi asta de o va
rietate , nu-i aşa? 
3. Nu e normal, mai ales atunci când 
criteri i le de selectie sunt oculte. în 
cazul unor spectacole foarte bune, 
anormal itatea păleşte, însă, în faţa 
bucuriei publ iculu i  de a fi la curent cu 
vârfurile unei stagiuni. 
4. La Bistriţa şi la Sfântu Gheorghe nu 
am fost invitat (şi) în cal itate de . . .  
"prieten a l  casei", dar faptul n u  m-a 
împiedicat să apreciez sârgul organi
zatoric al gazdelor. La Craiova, de 
pildă, gazdele manifestă acelaşi . .. 
coeficient de prietenie pentru toţi 
invitatii. Prietenia mea veche cu Emil 
Boroghină, bizuită mai întâi de toate 
pe respect profesional, nu m-a 
împiedicat să observ faptul că u ltima 
ediţie a Festiva lu lu i  I nternaţional 
"Shakespeare" a fost mai săracă 
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decât celelalte. Cosmetiza rea judecă
ţilor de valoare în numele prieteniei 
este păgubitoare atât pentru ju
decăţi, cât şi pentru prietenie. 
5. Mai întâi, în cazul tuturor festiva
luri lor, printr-o selecţie mult mai exi
gentă. Apoi, prin decalarea unor date 
de desfăşurare a manifestări lor, cu 
efect direct în ceea ce priveşte parti
ciparea colectivelor artistice şi o mai 
bună mediatizare a fiecărui festival. 
Renunţarea la unele festivaluri care 
nu au un profi l bine conturat, nu au 
criterii, nu au audienţă, nu au bani, 
dar dispun de orgol i i  şi pretenţii 
nesusţinute în plan i ntelectual şi 
organizatoric. Renunţarea sau redu
cerea numărului  de premii, acolo 
unde, ca pe vremuri la  Festiva lu l  
Fi lmulu i  de  l a  Moscova, numărul pre
mianţilor tinde să-I întreacă pe cel al 
participanţilor. Atragerea în staff-ul 
organizatoric a unor oameni de cul
tură autentici, care să se implice în 
tot ceea ce are legătură cu ţinuta 
manifestării. Preluarea celor mai va
loroase spectacole din festivaluri de 
către televiziune, astfel încât ele să 
poată intra în conştiinţa unui public 
cât mai larg, sporind şi în acest fel 
prestigiul instituţional al acestor fes
tivaluri, puterea lor de penetraţie, 
aportul la viaţa culturală a ţării. 

!victor 
·
Parhon 1 

1 .  Nu. 
2. De la caz la caz. Dacă e un festival 
naţional, e bine să fie competitiv. 
Dacă.e un festival de gen, poate fi, de 
asemenea, competitiv. Nu este obli
gatoriu să fie competitiv dacă tema
tica festivalu lu i  are în vedere dra
maturgia românească şi pe cea 
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străină, clasică sau contemporană. În 
orice caz, nu în acordarea sau neacor
darea premii lor stă o d iscuţie se
rioasă despre festivaluri. Dacă există 
bani, e bine ca ei să fie acordaţi, într-o 
lume şi aşa mult prea săracă şi cu 
bucurii mult prea puţine. 
3. De ce nu? Dacă criteriile de selectie 
îi legitimează participarea, poate

' fi 
prezent şi la cinci festivaluri într-un 
an. Şi nu credeţi că e preferabil să fie 
prezent la cinci festivaluri, decât să 
nu fie la nici unul? 
4. Cine gândeşte că l ipsa obiecti
vităţii unui critic începe de la accep
tarea unei cafele, e mai bine să scrie 
despre altceva. 
5. E mult de spus. Nu numai printr-o 
selecţie mai riguroasă, ci şi printr-o 
programare mai realistă. Şi de aceas
ta s-ar lega existenţa fondurilor din 
timp, pentru că nu te poţi întinde 
decât atât cât ţi-e plapuma. Dacă tu 
contezi pe, să zicem, ditamai cerga şi 
te trezeşti, finalmente, cu o păturică 
de copil?! Dezordinea generală care 
există încă în domeniul festivaluri lor 
noastre teatrale nu face decât să o 
reflecte pe cea din economie şi nu 
cred că va f i  rezolvată decât o dată cu 
constituirea unor conturi · speciale 
pentru festivaluri, în care bani i  să fie 
viraţi din timp. 

Ludmila Patlanjoglu 
1. Nu. 
2. Competitiv. 
3. Da. Când sunt spectacole bune şi 
răspund scopului şi tematicii festiva
lu lui la care sunt invitate. 
4. "Înlesnirile materiale" şi "prietenia 
gazdelor" nu îmi afectează "obiectivi
tatea în scris". Însă când s-a întâmplat 

să fiu agresată post festum (fiind vorba 
de festival), am reacţionat cu duritate. 
5. Să tină seama de observatiile criti
cilor atât organizatorii, cât 

'
şi finan

ţatorii. Atunci când scopul şi temati
ca unui festival nu sunt acoperite de 
real itate, organizatorii să fie schim
baţi, iar fondurile să fie redirijate. 

Dumitru Solomon 
1. Consideraţi că scopul şi temati
ca . . .  acoperă . . .  ? 
Păi, să considerăm împreună: când 
în ţarcul "teatrului scurt" intră spec
tacole de o oră şi jumătate, cam tot 
atât cât durează spectacolele "nor
male", adică aşa-zisul (sau nezisul) 
"teatru l u ng", când la "Atel ier" 
pătrunde Job de la Târgu-Mureş, 
care e un spectacol aşezat, riguros, 
geometric, ba ia chiar şi două premii 
(am fost în juriu, dar n-am avut 
încotro: deşi nu de "atelier", specta
colul e bun!), când la un festival cu 
specific declarat "neprofesionist" se 
prezintă o trupă (nu rea, dar) profe
sionistă, venită , hăt, de la Tiraspol, 
când la "Teatru-Imagine" se înfăţişau 
alcătuiri care erau fie numai teatru 
fără imagine, fie numai imagine fără 
teatru, când la Festivalu l  de la Sibiu 
intitulat "Alternative" e invitat ş i 
Hamlet a l  lu i  Liviu Ciulei, care numai 
"alternativ" nu se poate numi (noroc 
că montarea nu era gata şi n-a mai 
ven it, căci, a ltfel, s-ar fi cuvenit 
schimbarea titulaturii festivalu lu i .  . .  ) 
etc., poate fi vorba de acoperire? Şi, 
totuşi, mă întreb, o acoperire totală 
nu înseamnă l ipsă de aer, sufocare, 
precum o pernă apăsată pe gura · 
bietului festival? 
2. Mai bine competitiv sau ne . . .  ? 
Mai bine e cum I-au conceput cre
atorii lu i .  
3. Vi se pare normal. . .  ? 
Nu mi se pare normal (de la norltlă, 
pe care o stabilesc cei care fac festi
valu l), dar mi se pare natural (în natu
ra lucruri lor ş i a . . .  s lăbiciuni lor 
omeneşti). 
4. Aveţi probleme . . .  ? 
N-am nici un fel de probleme, în
trucât am renunţat de mult la vo
luptatea exerciţiu lu i  critic, care com
portă toate riscurile cu putinţă. Ceea 
ce nu înseamnă că acum am mai 
mulţi prieteni. . .  
5. Cum a r  putea fi îmbunătăţite . . .  ? 
Numai îmbunătăţind ·valoarea (re
pertoriu lu i, organ izării, servici i lor, 
relaţiei cu invitaţii, s impatiei ge
nerale . . .  ) 
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